
PROTOKÓŁ Nr III/18
SESJI RADY MIASTA KAMIENNA GÓRA

z 27 grudnia 2018 r.
odbytej w Sali Witrażowej Urzędu Miasta Kamienna Góra

Godzina rozpoczęcia Sesji 12.00, zakończenia 14.40

Obecnych na Sesji – 14 radnych – lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

W Sesji uczestniczył Burmistrz Miasta (BM) Janusz Chodasewicz.

Obsługa radcowska – Adwokat Tomasz Łuczkowski

Ad.1. Otwarcie Sesji

Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Miasta (RM) Janusz Jarosz.

Przewodniczący RM powitał radnych Rady Miasta, władze Urzędu Miasta, zaproszonych
gości, media oraz mieszkańców miasta Kamienna Góra.

Przed  rozpoczęciem  realizacji  porządku  obrad  Przewodniczący  RM  poprosił  Pana
Bogdana Adamusa – historyka i regionalistę – o zabranie głosu na początku Sesji RM.

Pan B. Adamus  przypomniał  zgromadzonym, iż w roku bieżącym mija setna rocznica
odzyskania  przez  Polskę  Niepodległości  i  jednocześnie,  jako  członek  komitetu
inspirującego  i  koordynującego  uroczystości  upamiętniające  to  wydarzenie,  złożył
serdeczne  podziękowania  wszystkim  instytucjom  i  osobom  zaangażowanym  w  te
przedsięwzięcia przez cały 2018 rok. Ponadto przekazał na ręce BM medal za bohaterską
walkę o niepodległą ojczyznę ppor. Stanisława Szczygła, legionisty i  żołnierza 3. Pułku
Piechoty Legionów w latach 1917-1921 – uhonorowanego Orderem Virtuti Militari, który po
II Wojnie Światowej przybył na stałe do Kamiennej Góry. 

BM podziękował Panu B. Adamusowi za liczne ciekawostki historyczne oraz złożył na jego
ręce  podziękowania  dla  wszystkich  osób  zaangażowanych  w  organizację  imprez
i uroczystości z okazji 100. lecia odzyskania przez Polskę niepodległości. 

Adwokat  Tomasz  Łuczkowski  przedstawił  zgromadzonym  klauzulę  informacyjną
o przetwarzaniu danych osobowych na Sesji Rady Miasta i jednocześnie dodał, iż pełna jej
treść dostępna jest na stronie BIP Urzędu Miasta.

Przewodniczący RM stwierdził, że w Sesji uczestniczy 14 radnych na 15 ustawowego
składu  Rady,  co  stanowi  quorum,  przy  którym  RM  może  obradować  i  podejmować
uchwały.
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Ad.2. Wnioski dotyczące zmian w porządku obrad

Przewodniczący RM odczytał ustalony porządek obrad:

1. Otwarcie Sesji.
2. Wnioski dotyczące zmian w porządku obrad.
3. Przyjęcie Protokołów z I i II Sesji Rady Miasta Kamienna Góra.

4. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  podwyższenia  kryterium  dochodowego
uprawniającego  do  przyznania  pomocy  w  zakresie  dożywiania  w  formie
świadczenia  pieniężnego  na  zakup  posiłku  lub  żywności  dla  osób  objętych
wieloletnim  programem  rządowym  przyjętym  Uchwałą  Nr  140  Rady  Ministrów
z dnia 15 października 2018 r. w sprawie ustanowienia wieloletniego rządowego
programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023.

5. Podjęcie uchwały w sprawie zwrotu wydatków za świadczenia z pomocy społecznej
w zakresie dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci
produktów  żywnościowych  dla  osób  objętych  wieloletnim  programem rządowym
przyjętym Uchwałą Nr 140 Rady Ministrów z dnia 15 października 2018 r. w sprawie
ustanowienia wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” na
lata 2019-2023.

6. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  ustalenia  składu  liczbowego  i  osobowego  Stałych
Komisji Rady Miasta Kamienna Góra.

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta Kamienna Góra na 2018 rok.
8. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  przyjęcia  wieloletniej  prognozy  finansowej  Gminy

Miejskiej Kamienna Góra.
9. Podjęcie uchwały w sprawie budżetu miasta Kamienna Góra na 2019 rok:

1) odczytanie projektu uchwały budżetowej;
2) odczytanie  opinii  Składu  Orzekającego  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej

o projekcie uchwały;
3) odczytanie opinii Komisji Budżetu, Strategii i Rozwoju;
4) dyskusja nad projektem budżetu;
5) głosowanie autopoprawek;
6) głosowanie uchwały budżetowej uwzględniającej przyjęte poprawki.

10. Interpelacje i zapytania.
11.Wnioski.

12.Sprawy różne.
13.Zamknięcie Sesji.

Przewodniczący  RM  zapytał,  czy  ktoś  chce  zgłosić  jakieś  wnioski  dotyczące  zmian
w porządku obrad?

Nikt  nie zgłosił przedmiotowych wniosków.

Ad.3. Przyjęcie Protokołów z I i II Sesji Rady Miasta Kamienna Góra

Przewodniczący RM  poinformował, że Protokoły z I i II Sesji były wyłożone do wglądu
w Biurze Rady Miasta. Dodał, że nie zostały do nich wniesione uwagi ani zastrzeżenia
i zapytał, czy w chwili obecnej ktoś chciałby zgłosić jakieś zastrzeżenia? 
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Uwag ani zastrzeżeń nie zgłoszono.

Ad.4.    Podjęcie  uchwały  w  sprawie    podwyższenia  kryterium  dochodowego  
uprawniającego do przyznania pomocy w zakresie dożywiania w formie świadczenia
pieniężnego  na  zakup  posiłku  lub  żywności  dla  osób  objętych  wieloletnim
programem  rządowym  przyjętym  Uchwałą  Nr  140  Rady  Ministrów  z  dnia
15 października 2018 r. w sprawie ustanowienia wieloletniego rządowego programu
„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023

Projekt uchwały w powyższej sprawie przedstawiła Dyrektor MOPS w Kamiennej Górze
Beata Wrzesińska.

Przewodniczący  RM  zapytał,  czy  ktoś  z  radnych  chciałby  zgłosić  jakieś  uwagi,  bądź
zapytania do przedstawionego projektu uchwały?

Nikt  z  radnych  nie  wniósł  zapytań,  ani  uwag  do  przedstawionego  projektu  uchwały,
w związku z czym Przewodniczący RM zarządził głosowanie.

Przewodniczący RM stwierdził,  iż  w wyniku głosowania Rada Miasta Kamienna Góra
jednogłośnie,  tj.  przy  14  głosach  „za”  podjęła  Uchwałę  Nr  III/10/18 w  sprawie
podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania pomocy w zakresie
dożywiania w formie świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności dla osób
objętych wieloletnim programem rządowym przyjętym Uchwałą Nr  140 Rady Ministrów
z dnia 15 października 2018 r. w sprawie ustanowienia wieloletniego rządowego programu
„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023 – zał. Nr 2 do protokołu.

Ad.5.    Podjęcie  uchwały  w  sprawie    zwrotu  wydatków  za  świadczenia  z  pomocy  
społecznej w zakresie dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego
w postaci  produktów żywnościowych  dla  osób  objętych  wieloletnim programem
rządowym przyjętym Uchwałą Nr 140 Rady Ministrów z dnia 15 października 2018 r.
w  sprawie  ustanowienia  wieloletniego  rządowego  programu  „Posiłek  w  szkole
i w domu” na lata 2019-2023

Projekt uchwały w powyższej sprawie przedstawiła Dyrektor MOPS w Kamiennej Górze
Beata Wrzesińska.

Przewodniczący  RM  zapytał,  czy  ktoś  z  radnych  chciałby  zgłosić  jakieś  uwagi,  bądź
zapytania do przedstawionego projektu uchwały?

Nikt  z  radnych  nie  wniósł  zapytań,  ani  uwag  do  przedstawionego  projektu  uchwały,
w związku z czym Przewodniczący RM zarządził głosowanie.

Przewodniczący RM stwierdził,  iż  w wyniku głosowania Rada Miasta Kamienna Góra
jednogłośnie,  tj.  przy  14  głosach  „za”  podjęła  Uchwałę  Nr  III/11/18 w  sprawie  zwrotu
wydatków za świadczenia z pomocy społecznej w zakresie dożywiania w formie posiłku
albo  świadczenia  rzeczowego  w postaci  produktów  żywnościowych  dla  osób  objętych
wieloletnim programem rządowym przyjętym Uchwałą Nr 140 Rady Ministrów z dnia 15
października 2018 r. w sprawie ustanowienia wieloletniego rządowego programu „Posiłek
w szkole i w domu” na lata 2019-2023 – zał. Nr 3 do protokołu.
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Ad.6.   Podjęcie uchwały w sprawie   ustalenia składu liczbowego i osobowego Stałych  
Komisji Rady Miasta Kamienna Góra

Projekt uchwały z autopoprawką w powyższej sprawie przedstawiła Wiceprzewodnicząca
RM Violetta Majak.

Przewodniczący RM  poinformował  radnych,  iż  autopoprawka została  sporządzona po
zebraniu  opinii  wszystkich  Stałych  Komisji  Rady  Miasta i  dotyczy  wpisania  w  treść
niniejszego projektu imion i nazwisk radnych przy danej stałej komisji.

Przewodniczący  RM  zapytał,  czy  ktoś  z  radnych  chciałby  zgłosić  jakieś  uwagi,  bądź
zapytania do przedstawionego projektu uchwały?

Nikt  z  radnych  nie  wniósł  zapytań,  ani  uwag  do  przedstawionego  projektu  uchwały,
w związku z czym Przewodniczący RM zarządził głosowanie.

Przewodniczący RM stwierdził,  iż  w wyniku głosowania Rada Miasta Kamienna Góra
jednogłośnie, tj. przy 14 głosach „za” podjęła  Uchwałę Nr III/12/18 w sprawie  ustalenia
składu liczbowego i osobowego Stałych Komisji Rady Miasta Kamienna Góra – zał. Nr 4
do protokołu.

Ad.7.   Podjęcie uchwały w sprawie   zmian w budżecie miasta Kamienna Góra na 2018  
rok

Projekt uchwały w powyższej sprawie przedstawiła Skarbnik Miasta Iwona Pazgan.

Przewodniczący  RM  zapytał,  czy  ktoś  z  radnych  chciałby  zgłosić  jakieś  uwagi,  bądź
zapytania do przedstawionego projektu uchwały?

Nikt  z  radnych  nie  wniósł  zapytań,  ani  uwag  do  przedstawionego  projektu  uchwały,
w związku z czym Przewodniczący RM zarządził głosowanie.

Przewodniczący RM stwierdził,  iż  w wyniku głosowania Rada Miasta Kamienna Góra
jednogłośnie,  tj.  przy  14  głosach  „za”  podjęła  Uchwałę  Nr  III/13/18 w  sprawie  zmian
w budżecie miasta Kamienna Góra na 2018 rok – zał. Nr 5 do protokołu.

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej Gminy
Miejskiej Kamienna Góra

Projekt uchwały w powyższej sprawie przedstawiła Skarbnik Miasta Iwona Pazgan.

Wiceprzewodniczący  RM  Jerzy  Basta  odczytał Uchwałę  nr  VI/127/2018  Składu
Orzekającego RIO we Wrocławiu z dnia 14 grudnia 2018 r. w sprawie opinii o projekcie
uchwały  w  sprawie  wieloletniej  prognozy  finansowej  Miasta  Kamienna  Góra,
przedstawionym wraz z projektem uchwały budżetowej Miasta Kamienna Góra na 2019
rok – zał. Nr 6 do protokołu.

Wiceprzewodniczący  RM  J.  Basta  odczytał  Uchwałę  nr  VI/128/2018  Składu
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Orzekającego RIO we Wrocławiu z dnia 14 grudnia 2018 r. w sprawie opinii o możliwości
sfinansowania  deficytu  budżetu  Miasta  Kamienna  Góra  przedstawionego  w  projekcie
uchwały budżetowej na 2019 rok – zał. Nr 7 do protokołu. 

Przewodniczący  RM  zapytał,  czy  ktoś  z  radnych  chciałby  zgłosić  jakieś  uwagi,  bądź
zapytania do przedstawionego projektu uchwały?

Nikt  z  radnych  nie  wniósł  zapytań,  ani  uwag  do  przedstawionego  projektu  uchwały,
w związku z czym Przewodniczący RM zarządził głosowanie.

Przewodniczący  RM stwierdził,  iż  w  wyniku  głosowania  Rada  Miasta  Kamienna  Góra
jednogłośnie, tj. przy 14 głosach „za” podjęła  Uchwałę Nr III/14/18 w sprawie przyjęcia
wieloletniej prognozy finansowej Gminy Miejskiej Kamienna Góra – zał. Nr 8 do protokołu.

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie budżetu miasta Kamienna Góra na 2019 rok:
1)   odczytanie projektu uchwały budżetowej  

Projekt  uchwały  z  autopoprawką  w  powyższej  sprawie  przedstawiła  Skarbnik  Miasta
Iwona Pazgan.

Skarbnik  Miasta  wyjaśniła,  iż  opinie  RIO  przedstawiane  na  dzisiejszej  Sesji  Rady
odnoszą  się  wprost  do  pierwszej  wersji  projektu  wpf  i  budżetu  miasta  na  2019  rok.
Natomiast prezentowane projekty uchwał zawierają autopoprawki, które również zostały
wysłane do RIO, były przedmiotem analiz i nie wniesiono do tych poprawionych wielkości
uwag.  Zaznaczyła,  że  ostateczna  opinia  będzie  sporządzone  przez  RIO,  po  podjęciu
stosownej  uchwały.  Nadmieniła,  iż  autopoprawka  założyła  zmniejszenie  kwoty  długu
w  wpf,  zmniejszenie  kwoty  przychodów  i  zmniejszenie  kwoty  deficytu,  w  porównaniu
do pierwotnej wersji projektu.

2)  odczytanie  opinii  Składu  Orzekającego  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej
o projekcie uchwały

Wiceprzewodniczący  RM  J.  Basta odczytał  Uchwałę  nr  VI/129/2018  Składu
Orzekającego  RIO  we  Wrocławiu  z  dnia  14  grudnia  2018  r.  w  sprawie  opinii
o  przedłożonym  przez  Burmistrza  Miasta  Kamienna  Góra  projekcie  uchwały  budżetu
Miasta Kamienna Góra na 2019 rok – zał. Nr 9 do protokołu.

3) odczytanie opinii Komisji Budżetu, Strategii i Rozwoju

Wiceprzewodnicząca RM i Przewodnicząca KBSiR V. Majak  odczytała opinię Komisji
o projekcie uchwały – zał. Nr 10 do protokołu. 

Przewodniczący RM ogłosił 10 min. przerwę.

4) dyskusja nad projektem budżetu

Przewodniczący RM powitał przybyłą na salę obrad, po przerwie Wicestarostę Powiatu
Kamiennogórskiego Małgorzatę Krzyszkowską.

BM ustosunkował się do najważniejszych uwag Stałych Komisji Rady Miasta, które zostały
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ujęte w opinii KBSiR, tj.:
-  zwiększenia katalogu ulic,  na remont których powinna zostać opracowana w 2019 r.
dokumentacja techniczna – Najlepiej byłoby wyremontować wszystkie ulice w mieście, ale
w projekcie budżetu miasta na 2019 rok zostały ujęte dokumentacje na te z ulic, które
Urząd  Miasta  jest  w  stanie  zrobić,  przy  zaproponowanej  wysokości  wydatków
inwestycyjnych.  Uznał  uwagę  komisji  za  słuszną  i  zaznaczył,  iż  w  trakcie  roku
budżetowego Gmina Miejska będzie czyniła starania o dodatkowe środki na ten cel, jeśli
otworzą się możliwości w DUW czy Urzędzie Marszałkowskim,
- wysokiego długu w wysokości 41% w stosunku do dochodów i zwiększenia przychodów
–  Jest  to  wysoki  wskaźnik,  który  nie  zamyka  jednak  możliwości  Urzędu  Miasta  dla
dalszego kredytowania. Wyraził zastanowienie nad tym, czy nie jest to najwyższy w historii
miasta wskaźnik długu, w stosunku do dochodu. Przypomniał, że cały czas Urząd Miasta
stara się poszukiwać dofinansowań zewnętrznych ne remonty dróg oraz czyni starania
w celu zwiększenia sprzedaży mienia komunalnego. Zaznaczył, iż przy ul. Krzeszowskiej
jest wyznaczonych ponad 20 działek budowlanych pod zabudowę jednorodzinną, gdzie
należałoby  tylko  doprowadzić  media  i  uzbrojenie.  Wówczas  pojawi  się  możliwość  ich
sprzedaży w 2019 r. Dodał, że w pierwszej kolejności Urząd Miasta będzie się zajmował
uzbrojeniem  działek  poniżej  ul.  Krzeszowskiej,  z  uwagi  na  łatwiejszy  dostęp.
Poinformował,  iż  będą  w  latach  2019-2020  czynione  starania  dla  zagospodarowania
terenu nad  ul.  Krzeszowską.  Wzmożone  zostaną  działania  dla  zwiększenia  sprzedaży
mieszkalnych lokali komunalnych i usługowych, przez merytoryczny wydział,
-  dużej różnicy w projekcie budżetu miasta na 2019 rok między dochodami a wydatkami
związanymi z gospodarką odpadami – Poinformował, iż w chwili obecnej rozważana jest
możliwość  niedużej  podwyżki  cen  za  odbiór  odpadów komunalnych  w  terenu  miasta,
w  celu  zmniejszenia  deficytu  w zakresie  gospodarki  odpadami  komunalnymi.  Obecnie
merytoryczny  wydział  Urzędu  Miasta  bada  konieczność  wprowadzenia  zmian  w  tym
zakresie, aby Gmina Miejska nie dopłacała do odpadów i deficyt się nie powiększał;

BM  odniósł  się również do spraw związanych z inwestycjami,  wydatkami majątkowymi
ujętymi  w  projekcie  budżetu  miasta  Kamienna  Góra  na  2019  rok.  Przypomniał,
że  w  projekcie  budżetu  zostały  zaproponowane  34  mln.  zł  na  inwestycje,  co  jest
najwyższym wynikiem w historii  Gminy Miejskiej  Kamienna Góra.  Wyraził  zadowolenie
z  taki  planów  i  jednocześnie  nadzieję  na  podjęcie  przez  Radę  Miasta  uchwały
w  zaproponowanym  kształcie,  aby  wspólnie  dokończyć  rozpoczęte  przez  poprzednią
„ekipę” zadania i  wykonać kilka nowych inwestycji.  Dodał,  że połowę z założonych na
inwestycje środków pochłonie prawdopodobnie inwestycja związana z remontem obiektu
Centrum Kultury, ale całkowity koszt będzie dopiero znany w styczniu, po opracowaniu
dokumentacji  na  realizację  III  etapu  tego  zadania.  Zaznaczył,  że  w  przyszłym  roku
zostanie wykonana wymiana 900 punktów świetlnych w Kamiennej Górze i dodał, że jest
to  bardzo  wyczekiwana  inwestycja  przez  mieszkańców  miasta.  Powinna  się  ona
teoretycznie zakończyć w 2019 r., bądź ewentualnie na początku 2020 r. Poinformował,
że  w  przyszłym roku  będzie  kontynuowana realizacja  ścieżki  rowerowej  w  Kamiennej
Górze,  której  koszt  wykonania  wyniesie  ok.  7  mln.  zł.  Podkreślił,  iż  do  czasu „Święta
Zmarłych” w 2019 r. powinno się udać zrealizować inwestycję dotyczącą remontu łącznika
ul. Ks. Bolka I, z ul. Wałbrzyską oraz budowy w pobliżu cmentarza parkingu, które czekają
na wykonanie od kilkudziesięciu lat. Dzięki zatwierdzeniu takiego kształtu budżetu miasta
powinno  się  udać  wykonać  remont  odcinka  drogi  ul.  P.  Ściegiennego,  do  budynków
wielorodzinnych  Spółdzielni  LAS.  Na  realizację  tego  postulatu  mieszkańcy  tej  części
miasta czekają od ponad 30 lat. Zaznaczył, że został również zaplanowany do wykonania
remont  budynku  KS  Relax,  który  nie  był  ujęty  w  projekcie  remontu  obiektu  Centrum
Kultury. 
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BM wyjaśnił,  iż  w  projekcie  budżetu  na  2019  rok  zostało  zaplanowane  1,8  mln.  zł
na rewitalizację zasobu komunalnego. Część nieruchomości została już odrestaurowana
w 2018 r.,  tj.:  przy ul.  T.  Kościuszki  32 i  34.  W trakcie remontu jest  budynek przy ul.
T.  Kościuszki  37,  a  czeka  na  wykonanie  kamienica  przy  ul.  Ogrodowej  29  i  przy  ul.
Wł.  Broniewskiego, gdzie pojawiły się liczne perturbacje i problem z ewentualną utratą
dofinansowania.  Dodał,  że  udało się  wreszcie  wyłonić  wykonawców na remont  dwóch
zabytkowych  kamienic  przy  Placu  Wolności  12  i  16.  Według  planu  należałoby
po  podpisaniu  umów  wykonać  te  dwa  budynki  do  końca  lipca  2019  r.  Zaznaczył,
iż prowadzone są również rozmowy ze wspólnotami mieszkaniowymi budynków między
sklepem meblowym przy ul. A. Mickiewicza, a obiektem Muzeum Tkactwa, aby rozważyły
remonty  kamienic,  dzięki  czemu  prawie  cała  pierzeja  tej  części  rynku  zostanie
odrestaurowana. Do nas należałaby wówczas restauracja podcieni. 

BM  odniósł się również do uwagi Stałych Komisji dotyczącej funkcjonowania transportu
publicznego, tj.:
-  wyjaśnił,  iż jest  to umowna nazwa i są to usługi transportu publicznego, które Urząd
Miasta zakupił na zasadzie pewnego eksperymentu,
-  nie  mamy badań i  zapotrzebowania,  jakie  będzie na te  usługi,  ale  przez praktyczne
działanie chcemy to sprawdzić,
- obecnie nie mamy wiedzy, kto te usługi będzie świadczył i je zdobędziemy dopiero po
wystosowaniu zapytań ofertowych do kilku firm,
-  dokładna  trasa,  czas  przejazdu,  terminy,  zapotrzebowanie  i  dokładne  koszty  będą
dopiero znane po wyłonieniu usługodawcy,
-  jeśli  będzie  zapotrzebowanie,  wówczas  przystąpimy  do  drugiego  etapu  tj.  realizacji
przetargu w trybie zamówienia publicznego,
Podkreślił,  iż  należy  traktować  to  zadanie  jako,  sprawdzenie  zapotrzebowania,
eksperyment,  gdzie  nie  jest  wykluczony  finansowy  udział  w  nim  sklepów
wielkopowierzchniowych.  Zaznaczył,  że  na  pismo  o  partycypację  w  kosztach
odpowiedziały pozytywnie na chwilę obecną dwa sklepy. Przedstawił przy tym założenie,
zgodnie z którym z tej usługi będą korzystać bezpłatnie ludzie powyżej 65 roku życia oraz
młodzież szkolna. Pozostali zaś uiszczaliby za kurs kwoty w wysokości 2-2,5 zł. 

BM  przypomniał,  że  34  mln.  zł  jest  przeznaczonych  w  projekcie  budżetu  na  2019  r.
na inwestycje, z czego 21 mln. zł to kredyty i pożyczki. Wyraził życzenie, aby w przyszłych
latach ta sytuacja przedstawiała się odwrotnie. Dodał, że mimo zapewnień poprzednich
władz,  nie  udało  się  uzyskać  takich  wskaźników  dofinansowania  inwestycji,  jak  te
o  których  wspominano  1-2-3  lata  temu.  We  wstępnych  założeniach  30%  mieliśmy
zapewniać  wkładów  własnych  do  inwestycji  unijnych,  a  70%  mieliśmy  uzyskiwać
dofinansowań z unii. Niestety w chwili obecnej prezentuje się to odwrotnie, gdyż samorząd
musi  zapewnić 70% wkładu własnego,  aby Unia nam zwróciła  30%. Wyraził  przy tym
nadzieję,  iż w trakcie roku budżetowego uda się pozyskać środki zewnętrzne z innych
źródeł, co będzie na bieżąco przedstawiane Radzie Miasta do wprowadzenia do budżetu.
Podsumowując zaznaczył, iż w przyszłym roku Kamiennogórzanie odczują już poprawę
wyglądu  miasta.  Dodał,  że  prawdopodobnie  czekać  będzie  Gminę  Miejską  również
remontu mostu prowadzącego od ul. Spacerowej do terenu centrum handlowego przy ul.
Papieża Jana Pawła II. Ponadto jest w mieście szereg ulic, jak np. ul. Wiejska, Śląska,
Jedwabna,  Spacerowa,  które  oczekują  na  pilny  remont  i  gdzie  nie  da  się  przejechać
normalnie samochodem osobowym. Na zakończenie zaznaczył, że będzie kontynuowany
remont placu targowego, parkingu przy ARADO i szereg mniejszych spraw remontowych
czy  inwestycyjnych.  Poprosił  również  o  podjęcie  przez  Radę  Miasta  budżetu
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w  zaproponowanym  kształcie,  który  to  budżet  jest  ambitny  i  da  możliwość  rozwoju
i poprawy warunków życia mieszkańcom miasta. 

Radny Wiesław Sobiechowski  wyraził zadowolenie z informacji, iż będzie realizowany
łącznik ul.  Ks. Bolka I  z ul.  Wałbrzyską, który przez 2 lata był  zdejmowany z budżetu
miasta. Podkreślił, iż zaplanowane w projekcie budżetu środki na wykonanie dokumentacji
są  zbyt  małe,  lecz  jednocześnie  wyraził  nadzieję  na  zewnętrzne  pieniądze  na  drogi,
o  których  wciąż  wspomina  w  środkach  masowego  przekazu  Prezes  Rady  Ministrów.
Stwierdził przy tym, iż po sporządzeniu przez Gminę Miejską odpowiednich dokumentacji,
będzie  nam  łatwiej  o  takie  środki  występować.  Wyraził  zadowolenie  z  zapewnień
Burmistrza  Miasta,  iż  w 2019 r.  będą uzbrajane działki  w  mieście  pod sprzedaż oraz
jednocześnie niepokój, iż nie ma na ten cel żadnych środków w przedłożonym projekcie
budżetu.  Podkreślił,  iż  przy  wprowadzeniu  usług  o  charakterze  transportu  publicznego
należałoby  pomyśleć  o  uwzględnieniu  w  trasie  przejazdu  przystanków  na  terenie
os. Antonówka, przy ul.  Polnej, ul.  J. Korczaka i  na terenie DCR. Nadmienił,  że przed
podjęciem decyzji  o  głosowaniu nad budżetem miasta  i  wprowadzeniem w wydatkach
majątkowych kwoty 100 tys. zł na dokumentację na budynek komunalny wielorodzinny,
Rada Miasta powinna mieć informację o ewentualnej  lokalizacji  tej  nieruchomości oraz
o potencjalnych źródłach finansowania w przyszłości  tego budynku,  biorąc pod uwagę
zadłużenie. Dodał,  że po zaciągnięciu kredytu w wysokości 21 mln. zł,  Gmina Miejska
będzie  miała  38  mln.  zł  zadłużenia,  co  może  wpłynąć  na  płynność  w  przelewaniu
wynagrodzeń np. w szkołach. Na zakończenie zauważył, że dobrym objawem jest taka
chęć  inwestowania,  która  powinna  być  jednak  kontrolowana  poczuciem  dbałości
o optymalne zaciąganie i spłacanie kredytów, pożyczek.

Radny Jacek Bruździak wyraził wolę, aby na forum publicznym wybrzmiało stanowisko
w sprawie II części remontu ul. Cegielnianej, która została zdjęta z pierwotnego projektu
budżetu miasta, a jej wykonanie jest bardzo istotne dla wielu mieszkańców. Przypomniał,
iż na remont tej  ulicy wielokrotnie były podejmowane starania w latach wcześniejszych
i w roku ubiegłym część inwestycji udało się wykonać tj. remont ul. M. Reja wraz z mostem
wzdłuż  ul.  Cegielnianej.  Podkreślił,  iż  ul.  Cegielniana  prowadzi  bezpośrednio  do
realizowanej  ścieżki  rowerowej  i  będzie  stanowiła  ona  dojazd  dla  wielu  osób
korzystających z wycieczek rowerowych. Wyraził zdziwienie, że przy takich zapewnieniach
Prezesa Rady Ministrów, inwestycja ta nie uzyskała dofinansowania ze środków DUW.
Zaznaczył, że dokumentacja na ten cel została już dawno sporządzona, a mimo to przez
wiele lat  nie udaje się uzyskać funduszy zewnętrznych na ten cel.  Dodał,  że podczas
spotkań z Z-cą Burmistrza Miasta i Skarbnikiem Miasta w sprawie analizy projektu wpf
i budżetu na 2019 r. otrzymał zapewnienia, iż Urząd Miasta będzie w trakcie roku starał się
o środki zewnętrzne na ten cel, których rozdanie będzie planowane w DUW na wiosnę
2019 r. Zwrócił się z prośbą o zapewnienie Burmistrza Miasta, iż Urząd będzie się starał
o to dofinansowanie i po jego uzyskaniu zostanie Radzie Miasta przedstawiona stosowna
korekta budżetu miasta na 2019 rok.  Oprócz powyższego podkreślił,  iż  za skrótowymi
słowami  „remont  Centrum  Kultury”  kryje  się  większa  liczba  inwestycji.  Zaznaczył,
iż w ramach III zadań są realizowane remonty Centrum Kultury, Przedszkola Publicznego
Nr 2 i Miejskiej Biblioteki Publicznej. Jest to epokowa dla Kamiennej Góry sprawa, która
jest bardzo ważna dla życia społecznego i gospodarczego mieszkańców miasta. Zwrócił
się przy tym z prośbą do wszystkich zgromadzonych, aby w wypowiedziach podkreślać
doniosłość i wielką wagę tej inwestycji. Wyraził przy tym zadowolenie z przekonania BM,
iż inwestycja ta jest potrzebna dla społeczeństwa.

Wiceprzewodnicząca RM V. Majak  stwierdziła, iż ustawowo jest przewidzianych wiele
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ulg z tytułu organizowania lokalnego transportu zbiorowego i jednocześnie zapytała, czy
Urząd  Miasta  ma  zamiar  starać  się  o  refundację  tego  zadania  z  budżetu  Państwa?
Ponadto zwróciła się z prośbą o wyłonienie operatora w oparciu o procedurę przetargową
oraz  rozważenie  możliwości  podpisania  kontraktu  brutto  z  płatnościami  za  każdy
wozokilometr,  bez  ryzyka  po  stronie  operatora.  Będzie  to  miało  pozytywny  wpływ  na
budżet miasta.

Radny Andrzej Grzyb stwierdził, iż kwota 100 tys. zł ujęta w projekcie budżetu miasta na
opracowanie dokumentacji na budynek komunalny wielorodzinny jest zawyżona. Zdaniem
radnego  wystarczyłoby  50%  zaplanowanej  kwoty  na  sporządzenie  planu
zagospodarowania  terenu,  wraz  z  uzgodnieniami.  Jednocześnie  zapytał,  czy
w najbliższych  latach  pojawi  się  możliwość  budowy  takiej  nieruchomości,  której  koszt
będzie się kształtował w granicach kilku milionów zł? Zasugerował, aby taką inwestycję
dofinansować ze środków celowych, a nie z kredytu.  

Radny W. Sobiechowski zaznaczył, iż w projekcie budżetu na 2019 rok brakuje środków
na  dofinansowanie  wymiany  źródeł  ogrzewania  na  bardziej  przyjazne  środowisku.
Przypomniał,  iż  poprzedni  Burmistrz  informował  o  realizacji  tej  formy  pomocy  dla
mieszkańców w 2018 r. i latach następnych. Sami mieszkańcy wielokrotnie zadają pytania,
czy  dofinansowanie  tego  programu będzie  przez  Urząd  Miasta  kontynuowane.  Dodał,
iż w środkach masowego przekazu informuje się społeczeństwo, że z budżetu Państwa są
przeznaczane  na  ten  cel  znaczne  środki.  Wyjaśnił,  iż  dofinansowanie  to  jest  formą
pożyczki, gdzie miasto może ubiegać się o zwrot 25% środków. Jednocześnie zaznaczył,
iż w przypadku podjęcia decyzji o kontynuowaniu takiej formy pomocy dla mieszkańców,
należałoby w budżecie miasta zabezpieczyć jakieś środki na ten cel. Oprócz powyższego
zapytał,  czy  miasto  będzie  podejmowało  działania  w  celu  podłączenia  ul.  Polnej
i  os.  Antonówka  do  sieci  gazowej.  Przypomniał,  iż  w  przypadku  podjęcia  decyzji
o podłączeniu, zakład gazowy będzie doprowadzał sieć tylko do budynków, a pozostałe
przyłącza  do  poszczególnych  mieszkań  będą  w  gestii  Gminy  Miejskiej  i  prywatnych
właścicieli. Wyraził nadzieję na rozpoczęcie przez Urząd Miasta stosownych działań, aby
mieszkańcy tych części miasta mogli korzystać z sieci gazowej i jednocześnie otrzymali
możliwość wymiany nieekologicznych źródeł ogrzewania.

BM odniósł się do poszczególnych uwag i zapytań radnych dotyczących m.in.:
-  przyłączenia do sieci gazowej ul. Polnej i os. Antonówka – Temat przedstawiony przez
radnego jest znany, lecz nie był podejmowany od czasu objęcia Urzędu przez burmistrza.
Będzie on przedmiotem rozpoznania,
-  kontynuowania dofinansowania do wymiany źródeł  ogrzewania na bardziej  przyjazne
środowisku –  Podkreślił,  iż  brak  stosownych  środków na ten  cel  w projekcie  budżetu
miasta  nie  oznacza,  że  nie  będziemy  tego  realizować.  Zaznaczył,  iż  znów  zostały
zmienione  zasady  udzielania  pożyczki,  gdyż  będzie  można  się  obecnie  starać
o umorzenie tylko 15% przyznanej pożyczki. Dodał, iż Urząd Miasta będzie się mimo to
starał o udzielanie pomocy mieszkańcom w tym zakresie. Zaznaczył, iż wnioski złożone
w pierwszym naborze zostały zapłacone, a drugi  nabór będzie ogłaszany przez Urząd
Miasta  dopiero  po  zapoznaniu  się  z  dokładnymi  zasadami  finansowania.  Wówczas
będziemy też  wiedzieć,  jaką  kwotą  na  ten  cel  dysponujemy.  Podkreślił,  iż  to  zadanie
będzie realizowane , gdyż jest to walka o czyste powietrze w Kamiennej Górze,
- zawyżonych kosztów opracowania dokumentacji na budynek komunalny – jeśli udałoby
się wybudować ten budynek komunalny, w planowanym przez burmistrza miejscu, to nie
będzie  można  wówczas  zastosować  typowej  dokumentacji.  Zaznaczył,  iż  wg  planów
budynek  ten  miałby  kształt  łamany,  na  dole  zostałyby  zlokalizowane  lokale  usługowe
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i  byłby  posadowiony  na  terenie  obecnej  bazy  Spółki  Mieszkaniowej.  Wówczas  trzeba
będzie opracować specjalną dokumentację dla różnych kondygnacji budynku,
-  rozważenia  możliwości  podpisania  kontraktu  brutto,  a  nie  netto  z  potencjalnym
operatorem obsługującym przewozy o charakterze publicznym – Na chwilę obecną nie jest
wiadome  jakiego  rodzaju  będzie  to  kontrakt.  Zaznaczył,  że  obecnie  Urząd  Miasta
postępuje w tej sprawie zgodnie z wszelkimi procedurami i nie narusza prawa zlecając
tą usługę w drodze wyboru ofert. W tym zakresie zostały sporządzone trzy opinie prawne
potwierdzające właściwość naszych decyzji,
- refundacji zadań związanych z organizacją transportu zbiorowego z budżetu Państwa –
Jeśli byłby to transport publiczny, wówczas moglibyśmy się starać o refundację. Obecnie
jest  to  zakup  usług  transportowych,  które  są  swego  rodzaju  eksperymentem.  Kiedy
będziemy wdrażali  plan transportowy dla  całego miasta,  wówczas będziemy się  mogli
starać o ulgi.
- stanowiska w sprawie dalszej części remontu ul. Cegielnianej – Poinformował, iż długość
planowanego do remontu odcinka ul. Cegielnianej wynosi 455 m, a wstępny koszt jego
wykonania  to  2  mln.  zł.  Zaznaczył,  że  Urząd Miasta  powinien  już  otrzymać stosowne
dofinansowanie dla tej  inwestycji,  lecz przeszkodą dla  tego były  niejasności  dotyczące
zaliczenia  krawężnika  do  drogi  lub  do  chodnika.  Zdaniem  merytorycznego  wydziału
Urzędu  Miasta,  było  to  pretekstem do  odrzucenia  wniosku  o  dofinansowanie.  Wyraził
nadzieję  na  dokończenie  tego  odcinka  w  przyszłym  roku  i  pozyskanie  odpowiednich
środków zewnętrznych.  Stwierdził,  iż  nie  zostało  to  wprowadzone do projektu  budżetu
miasta  na  2019  rok,  z  uwagi  na  niepotrzebne  mrożenie  kwoty  1-2  mln.  zł.  Dodał,
że w trakcie roku budżetowego będziemy oceniać możliwość wprowadzenia tego zadania
do budżetu, po uzyskaniu dotacji.
-  podkreślania  w  wypowiedziach  znaczenia  remontu  Centrum  Kultury  –  Potwierdził
słuszność  stwierdzeń  radnego  i  jednocześnie  wyraził  chęć  umieszczenia  w  obiekcie
Centrum Kultury m.in. Społecznego Ogniska Muzycznego w Kamiennej Górze. Podkreślił,
iż placówka ta pracuje od wielu lat w fatalnych warunkach, a jej przeniesienie umożliwi
nam odzyskanie dużego budynku w centrum miasta i inne jego zagospodarowanie.
BM poinformował przy okazji, że obecnie PKP bardzo mocno naciska na Urząd Miasta,
aby się określił w sprawie przejęcia budynku dworca. My chcemy prawdopodobnie przejąć
ten obiekt nieodpłatnie i  jeszcze trzy działki  w pobliżu dworca. Przypomniał,  że swego
czasu były plany zagospodarowania budynku dworca na bibliotekę. Obecnie nie ma to
sensu, gdyż taka jednostka będzie miała swoją nową siedzibę w obiekcie CK. Przedstawił
założenie, zgodnie z którym można by było przenieść do budynku byłego dworca siedzibę
biblioteki, pod warunkiem posiadania stosownych środków. Wówczas dotychczasowy jej
obiekt przy ul. T. Kościuszki można by było inaczej zagospodarować. Wyjaśnił, iż są to
luźne założenia, lecz w styczniu 2019 r.  jest  planowane spotkanie z przedstawicielami
PKP.
-  uwzględnienia  w  trasie  przejazdu  transportu  zbiorowego  przystanków  na  terenie
os. Antonówka, przy ul. Polnej, ul. J. Korczaka i na terenie DCR – Stwierdził, iż najlepszym
rozwiązaniem byłoby docieranie tego pojazdu do każdego możliwego miejsca w mieście.
Niemniej  jednak,  z informacji  uzyskanej  od Prezesa Zarządu PKS wynika,  iż na trasie
autobusu  kursowego  do  os.  Antonówka  średnie  obłożenie  to  1-2  osoby  na  przejazd.
Podkreślił, że wykonanie np. przystanku na terenie os. Antonówka i DCR wydłuży czas
przejazdu i zwiększy koszty utrzymania. Dlatego też kwota zaplanowana na ten cel może
wówczas nie wystarczyć do utrzymania tej linii na przyszły rok. Zwrócił się z prośbą, aby
w pierwszej kolejności uzyskać wiedzę, jak to będzie funkcjonowało na wyznaczonej trasie
po  uruchomieniu  tegoż  transportu,  aby  następnie  rozważać  możliwość  rozbudowy
przejazdu.  Zaznaczył,  iż  nie ma zamiaru wykluczać mieszkańców tych rejonów miasta
z  obsługi  tej  linii  przejazdów.  Obecnie  jednak  takie  działanie  wydaje  się  niecelowe,
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z punktu widzenia ekonomicznego i sygnałów na temat zapotrzebowania na taką usługę.
-  braku środków w projekcie budżetu na 2019 rok na zbrojenie działek pod zabudowę –
Poinformował,  że  Urząd  Miasta  nie  będzie  zajmował  się  zbrojeniem  działek  przy  ul.
Krzeszowskiej,  a  wykona  to  MPWiK.  Obecnie  Prezes  Zarządu  tej  spółki  zna  plany
związane  z  tym  zadaniem  i  poszukuje  rozwiązań  dla  realizacji  tego  przedsięwzięcia
z własnego budżetu. Zaznaczył, iż nie każde zadanie inwestycyjne musi być finansowane
ze środków budżetu miasta, a ma dla niektórych celów powołane spółki.  Nie wykluczył
również  możliwości  budowy  w  przyszłych  latach  budynku  komunalnego  przez  Spółkę
Mieszkaniową.  Podkreślił,  iż  w  najbliższym  czasie  odbędzie  się  spotkanie  z  firmą
consultingową, która przekaże nam wiedzę o możliwości wykonania takiej nieruchomości,
pozyskania  środków  na  ten  cel  i  docelowe  uzyskanie  własności  dla  budynku
komunalnego.  Wyjaśnił,  iż  czynsze w takim budynku byłyby  odpowiednio wyższe,  aby
mieszkańcy  partycypowali  w  koszcie  budowy  i  po  kilkunastu  latach  mogli  się  stać
właścicielami lokali  mieszkalnych. W założeniu chodzi również o to, aby te mieszkania
w tak doskonałej lokalizacji nie zostały szybko zdewastowane, jak to miało miejsce w wielu
innych lokalizacjach.  Dodał,  że szczegóły tego przedsięwzięcia  zostaną przedstawione
Radzie Miasta w styczniu bądź lutym 2019 r.;

Radny W. Sobiechowski wyraził zaniepokojenie propozycją BM o zbrojenie działek przy
ul.  Krzeszowskiej  przez  MPWiK.  Przypomniał  informację  Prezesa  Zarządu  MPWiK
z ubiegłego roku, gdzie były zawarte większe koszty za usługi spółki, wymuszone przez
PGW Wody Polskie. Stwierdził, iż przy powyższej propozycji może się okazać, iż sami
mieszkańcy miasta będą obciążeni kosztami za zbrojenie działek, gdyż zwiększone opłaty
za wodę i ścieki mogą się okazać niewystarczające. Przypomniał, że w statucie tej spółki
nie ma żadnych zapisów informujących o możliwości zbrojenia terenów przez wodociągi.
Głównym  jej  celem  jest  doprowadzanie  wody  i  odprowadzanie  ścieków.  Nadmienił,
że dotychczas spółka wykonywała niektóre inwestycje, ale dotyczyły bieżącej instalacji i jej
napraw.  Zapewnił  przy  tym,  że  nowe zadanie  wymusi  przerzucenie  finansowania tego
pomysłu na samych mieszkańców. Zauważył, iż w chwili obecnej opłaty za te media są
w Kamiennej Górze wysokie i nie ma należałoby ich podnosić.

Radny A. Grzyb zapytał, czy wspólnoty mieszkaniowe przy Placu Wolności 7-10 będą
mogły  uczestniczyć  w  jakiś  dofinansowaniach  na  planowane  remonty  kamienic,  które
znajdują się nad podcieniami? Jednocześnie stwierdził, że Spółka Mieszkaniowa nie ma
w statucie przewidzianych zadań związanych z budową budynków komunalnych. Zapytał
o sposoby finansowania tego zadania i wyraził zdziwienie, czy spółka ma zaciągać kredyt
na ten cel?  

Radny W. Sobiechowski przypomniał, że zbrojenie działek, oprócz doprowadzenia sieci
wodociągowej  i  kanalizacyjnej,  wiąże  się  z  budową  przyłączy  gazowych,  sieci
energetycznej i wykonaniem dojazdu. Dodał, że realizacja tego pochłonie znaczne środki,
których część powinna być zabezpieczona w budżecie miasta.

Skarbnik Miasta doprecyzowała informacje BM i przekazała, co następuje:
-  w  ramach  wypowiedzi  dotyczącej  zbrojenia  działek  przy  ul.  Krzeszowskiej  chodziło
przede  wszystkim  o  doprowadzenie  sieci  wodno-kanalizacyjnej.  Takie  działania  leżą
w gestii MPWiK, gdyż opłaty taryfowe nie obejmują wyłącznie remontów istniejącej sieci,
lecz  również  rozbudowę  sieci  i  przyłączenia  nowych,  potencjalnych  odbiorców.
Wspominając o sprzedaży działek budowlanych, mówimy o nowych odbiorcach mediów
świadczonych  przez  MPWiK.  Podkreśliła,  iż  nikt  nie  wspomniał  we  wcześniejszych
wypowiedziach  o  tym,  że  spółka  ta  będzie  za  miasto  wykonywała  dojazd  do  działek
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budowlanych.  W  pierwszej  kolejności  MPWiK  wykona  przyłącza  sieci  wodno-
kanalizacyjnej. W następnym etapie, miasto w porozumieniu z Tauronem bądź Zakładem
Gazowniczym będzie wykonywało przyłącza gazu i sieci energetycznej, aby ostatecznie
wykonać drogę dojazdową. Podkreśliła,  iż  jest  to proces długotrwały i  od jakiś działań
trzeba zacząć,
- plan taryfowy MPWiK jest skalkulowany na takie działania, o czym doskonale wiedzą
radni.  Spółka  ta  ma  przewidziane  do  realizacji  zadania  inwestycyjne,  w  ramach
zatwierdzonego planu taryfowego,
-  w  styczniu  2019  r.  zostanie  prawdopodobnie  przedstawiony  Radzie  Miasta  do
zatwierdzenia nowy program ograniczenia niskiej emisji, z uwagi na zmianę zasad. Chcąc
rozpocząć  kolejne  działania  w  tym  zakresie,  musimy  dostosować  nasz  program  do
obowiązujących  przepisów.  W  lutym  zaś  otrzymamy  informację,  jaką  sumę  środków
uzyskamy na ten cel w formie pożyczki. Następnie będą te fundusze wprowadzane do
budżetu miasta. Przypomniała, że w 2018 r. była możliwość ubiegania się o zwrot 25%
wydatków  na  działania  z  tym  związane,  po  3  latach  od  wykonanych  zadań.  Dodała,
iż w 2019 r. po zmianie zasad pojawi się możliwość starania się o zwrot jedynie 15%
wydatków na cele związane z ograniczeniem niskiej emisji. Zaznaczyła, że część środków
wypłaca Urząd Miasta, zgodnie z regulaminem,
-  na  chwilę  obecną  Urząd  Miasta  nie  jest  w  stanie  określić  dokładnej  kwoty  na
dokumentację  związaną  z  budową  budynku  komunalnego.  Przypomniała,  że  budżet
miasta podlega ciągłym zmianom w trakcie roku i jeśli w przetargu na to zadanie zostanie
zaproponowana  mniejsza  kwota,  wówczas  radni  otrzymają  stosowny  projekt  zmiany
budżetu  do  podjęcia.  Może  wówczas  zostaną  te  środki  przesunięte  na  opracowanie
dokumentacji na remonty dróg,
- zawróciła się z prośbą, aby kwoty dotyczące sumy inwestycji zaplanowanych na 2019 r.
i sumę zaciągniętych kredytów odnosić do całości realizowanych zadań. Poinformowała,
że ¾ zadań ujętych w planie wydatków na 2019 r. to są przedsięwzięcia. Ich realizacja
rozpoczęła się w latach 2017-2018, a ciężar uiszczenia należności  za nie przypadł  na
2019 rok. Dodała, że w części tych zadań realizacja będzie się kończyła dopiero w 2020 r.
My  musimy  w  budżecie  zagwarantować  wykonawcom  środki  za  wykonane  roboty,
a  o  dotacje  będziemy  mogli  się  starać  po  realizacjach  danych  zadań.  Zaznaczyła,
że  część  dotacji  na  zadania  wykonywane w 2019 r.,  otrzyma Gmina Miejska dopiero
w 2020 r., już po ukończeniu tych zadań. W związku z czym w projekcie budżetu są tak
znaczne kwoty na kredyty, aby przedsięwzięcia te można było dokończyć, zapłacić za nie
i  ubiegać się  o refundacje  środków. Fizycznie  zaś dofinansowania otrzymamy dopiero
w 2020 r.  Wówczas,  gdy zadania  te  zostaną rozliczone i  otrzymamy stosowne środki
zewnętrzne, będzie tzw. nadwyżka operacyjna. Rada Miasta będzie wtedy decydować na
co te pieniądze przeznaczyć, albo na spłatę zaciągniętych kredytów, albo na inne zadania.
- poinformowała, że rzeczywiście nigdy Gmina Miejska nie miała kwotowo tak wysokiej
sumy zaciągniętych pożyczek i kredytów. Natomiast procentowy wskaźnik zadłużenia był
już wyższy niż 40% w okresie, gdy realizowano łącznie kilka dużych inwestycji związanych
z remontem Muzeum Tkactwa, realizacją II etapu remontu Starego Miasta czy budową
Krytej Pływalni. Wówczas też na realizację wielu zadań w przeciągu 3 lat zaciągała Gmina
Miejska  kredyty.  Jeśli  Rada  Miasta  podejmie  budżet  w  takim  kształcie,  jak  ten
zaproponowany na 2019 rok, to procentowy wskaźnik zadłużenia będzie podobny, do tego
jaki był kilka lat wcześniej;

Radny  W.  Sobiechowski  stwierdził,  iż  wypowiedź  Skarbnika  Miasta  była  bardzo
optymistyczna w stosunku do realnej wielkości zadłużenia. Uściślił jednak, że dochody do
budżetu z tytułu sprzedaży mienia były w czasie tamtych inwestycji dużo wyższe, niż te
planowane na 2019 rok. Dodał, że zaplanowana kwota 2 mln. zł z tytułu sprzedaży mienia
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jest niewielka. Zaznaczył, że zgodnie z procedurą Gmina Miejska powinna mieć środki na
zbrojenie i  zdaje sobie sprawę z czasu trwania takiej  inwestycji.  Wyraził  życzenie, aby
każda z instytucji wykonywała za nas konkretne przyłącza mediów, ale w rzeczywistości
chyba finansowanie takich działań wygląda odwrotnie.

Skarbnik  Miasta  odpowiedziała,  że  stosowne środki  w  budżecie  miasta  na  zbrojenie
będą.  Podkreśliła,  że  w 2020 r.  pojawią się  pieniądze ze  zwrotów za przedsięwzięcia
realizowane w latach wcześniejszych. Wówczas Rada Miasta będzie decydować na jakie
zadania te środki będą przeznaczane. Przypomniała na czym polega zbrojenie terenów
pod  budownictwo  mieszkaniowe  i  dodała,  że  w  pierwszej  kolejności  zostało
zaproponowane  doprowadzenie  wody  i  sieci  kanalizacyjnej  do  działek  przy
ul.  Krzeszowskiej.  W  następnych  etapach  będą  to  inne  media,  aby  na  sam  koniec
wybudować dojazd.  

Radny J. Bruździak stwierdził, że dla tej dyskusji kluczowym elementem jest odpowiedź
na pytanie, kiedy działki przy ul. Krzeszowskiej będą sprzedawane? Jeśli mają być w pełni
uzbrojone, to dopiero na końcu tego procesu. Radny natomiast nadmieniał o ich zbywaniu
w  2019  lub  2020  r.  Przypomniał,  że  temat  ten  był  omawiany  na  forum  wielokrotnie.
Rozważano  we  wcześniejszych  latach,  czy  miasto  ma  sprzedawać  tereny  dużych
kwartałów w pełni  przygotowanych  za  większe kwoty,  czy  w różnych lokalizacjach za
mniejsze  środki  i  to  działki  w  części  uzbrojone  lub  nieuzbrojone.  Zapytał,  czy  Gmina
Miejska ma w planach sprzedawać te działki przy ul. Krzeszowskiej za kilka lat w pełni
uzbrojone, czy tylko z przyłączami wodno-kanalizacyjnymi?

BM odpowiedział, że zgodnie z planem miasto będzie zbroiło i sprzedawało działki przy
ul.  Krzeszowskiej  sukcesywnie.  Idealnym  rozwiązaniem  byłoby  uzbrojenie  24  działek
naraz  w  pełnym  zakresie,  aby  Gmina  Miejska  mogła  uzyskać  z  tego  tytułu  dochód
w wysokości ok. 2 mln. zł. Natomiast koszt przyłączy wynosiłby wówczas ok. 1 mln. zł.
Zadeklarował, że pierwsze działki przy ul. Krzeszowskiej będą sprzedawane już w 2019 r.
i  należy  ruszyć  ten  proces.  Zaznaczył,  iż  głównym  celem  jest  zmiana  wskaźników
sprzedaży  działek  pod  zabudowę  jednorodzinną  w  Kamiennej  Górze  bo  obecnie
przedstawiają się one fatalnie. Poinformował, iż np. Burmistrz Zgorzelca wydał w ubiegłym
tygodniu  40 pozwoleń na budowę,  a  my w ciągu całego roku ledwie  6.  Wyraził  wolę
zatrzymania tendencji  odpływu ludności  z  Kamiennej  Góry  i  przenoszenia ich centrum
życiowego  do  gminy  wiejskiej.  Dodał,  że  od  lat  władze  miasta  nie  podejmowały
kluczowych  decyzji  w  tym zakresie  i  zarazem obiecał  zatrzymać  ten  odpływ  ludności
z Kamiennej Góry. Zdaje sobie sprawę, iż nikt za Gminę Miejską nie wykona przyłączy
sieci energetycznej. Zaznaczył, iż nie wyraża woli na zamrożenie 2 mln. zł. w budżecie
miasta  na  zbrojenie.  Zwrócił  się  z  prośbą  o  oduczenie  przedstawicieli  spółek
dotychczasowego  myślenia,  iż  Urząd  Miasta  zawsze  da  jakieś  pieniądze,  jak  trzeba
wykonać jakąś inwestycję. Podkreślił,  że spółki  są powołane do pozyskiwania środków
finansowych.  Jeśli  MPWiK  chce  pozyskać  nowych  odbiorców  przy  ul.  Krzeszowskiej,
to musi zainwestować w przyłącza. Wyraził wolę, aby MPWiK wykonało swoje przyłącza,
a Gmina Miejska będzie decydowała o dalszych działaniach związanych z tym terenem.
Obiecał, iż powstaną w rejonie ul. Krzeszowskiej 2 osiedla poniżej jezdni i powyżej. 

BM odpowiedział również na pytanie radnego A. Grzyba, tj.:
-  możliwość udzielenia pomocy wspólnotom mieszkaniowym przy Placu Wolności  7-10
w  zakresie  środków  na  rewitalizację  zasobów –  Obecnie  toczą  się  rozmowy
z przedstawicielami wspólnot na  tej pierzei Rynku, gdzie mamy różną wielkość udziałów.
Naszym  życzeniem  jest  partycypacja  tych  wspólnot  w  kosztach  rewitalizacji.  Dodał,
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że  dopiero  w  przyszłym  roku  Urząd  Marszałkowski  zdecyduje,  na  jakie  cele  zostaną
przeznaczone  jeszcze  wolne  środki,  czy  na  rewitalizację,  termomodernizację  czy  inne
zadania  komunalne.  Istnieje  szansa na pozyskanie  środków zewnętrznych na ten  cel,
gdyż  część  gmin  nie  zrealizowała  zaplanowanych  zadań  związanych  z  gospodarką
mieszkaniową. Możliwe jest odzyskanie również kwoty 1,7 mln. zł  na Centrum Kultury,
które  musieliśmy  zwrócić.  Liczymy  na  taką  możliwość  oraz  na  pozwolenie  na
partycypowanie w kosztach wspólnot i możliwość zwrotu części poniesionych nakładów na
rewitalizację  czy  termomodernizację.  Wyraził  chęć  odrestaurowania  jeszcze  10-15
kamienic w centrum, ale na dziś dzień nie wiadomo jak będzie wola w tym zakresie.

Radny A. Grzyb stwierdził, iż wspólnoty będą zapewne zainteresowane różnymi formami
pomocy  zewnętrznej,  gdyż  prace  rewitalizacyjne  w  zabytkowych  obiektach  wiążą  się
często z wymianą czy wzmocnieniem stropów, a nie tylko odrestaurowaniem fasad. 

Radny  Łukasz  Sławiński  zapytał,  czy  w  budżecie  miasta  przewidziano  zwiększenie
dochodów  z  tytułu  przekształcenia  prawa  użytkowania  wieczystego  we  własność
i uiszczenia jednorazowej opłaty? Jednocześnie zapytał,  czy przewidziane zostały przy
tym jakieś formy bonifikaty? 

Skarbnik Miasta  poinformowała,  że w projekcie budżetu miasta są przewidziane tylko
i  wyłącznie  środki  z  tytułu  przekształcenia  prawa  użytkowania  na  garaże  i  podobne
obiekty. Nie dotyczy to w ogóle osób fizycznych, indywidualnych. 

5) głosowanie autopoprawek

Mając  na  uwadze  to,  że  nie  było  złożonych  żadnych  wniosków do  projektu  budżetu,
przystąpiono do realizacji dalszego porządku obrad. 

6) głosowanie uchwały budżetowej uwzględniającej przyjęte poprawki

Przewodniczący RM  poddał  pod głosowanie projekt  uchwały,  w wyniku którego Rada
Miasta Kamienna Góra jednogłośnie, tj. przy 14 głosach „za” podjęła Uchwałę Nr III/15/18
w sprawie budżetu miasta Kamienna Góra na 2019 rok – zał. Nr 11 do protokołu.

BM podziękował za jednomyślne głosowanie za budżetem miasta zaproponowanym przez
Burmistrza  Miasta.  Stwierdził,  iż  jest  to  dowód  na  zgodność  we  współpracy  Rady
z  Burmistrzem i  wspólnej  realizacji  budżetu.  Poinformował  o  wcześniejszych  obawach
i pogłoskach, zgodnie z którymi Rada Miasta miała nie uchwalić proponowanego budżetu.
Zaznaczył, że jest to budżet w dużej  mierze zaproponowany przez poprzednią władzę
i  zostały do niego dodane pewne elementy nowe. Wyraził  również nadzieję na dalszą
owocną współpracę na linii Burmistrz – Rada Miasta. 

Ad.10.   Interpelacje i zapytania  

Przewodniczący RM zapytał, czy ktoś z radnych chciałby przedstawić jakieś interpelacje,
bądź zapytania do Burmistrza Miasta?

Nikt nie przedstawił interpelacji i zapytań. 
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Ad.11. Wnioski

Przewodniczący RM zapytał, czy ktoś z radnych chciałby zgłosić jakieś wnioski?

Nikt nie zgłosił żadnych wniosków. 

Ad.12. Sprawy różne

Przewodniczący RM zapytał, czy ktoś chciałby zabrać głos w sprawach różnych? 

Radny Sławomir  Sławiński  poddał  pod rozwagę pomysł  wprowadzenia  dodatkowego
elementu  walki  ze  smogiem  w  Kamiennej  Górze  dotyczącego  kampanii  edukacyjnej.
Zdaniem radnego należałoby szeroko informować społeczność lokalną m.in. o właściwym
sposobie przechowywania opału, aby nie był wilgotny, czy o używaniu właściwej jakości
opału. Zaznaczył,  iż  nie wspominał  o tym zagadnieniu przy okazji  dyskusji  o budżecie
miasta, z uwagi na niewielki koszt takiego przedsięwzięcia i istniejącą możliwość druku
specjalnych ulotek informacyjnych w każdym momencie.

BM  podkreślił  słuszność  uwagi  radnego  i  jednocześnie  dodał,  iż  mimo końca  sezonu
grzewczego należy mieszkańców cały czas uświadamiać. Takie kampanie informacyjne
należy podejmować w zakresie palenia w piecach, w zakresie gospodarowania odpadami
i  utrzymywania  czystości  w  mieście,  z  czym jest  w  Kamiennej  Górze  wielki  problem.
Dodał, iż Urząd Miasta będzie miał tą sugestię na uwadze i nadmienił, iż w tym zakresie
bardzo ważna będzie współpraca z lokalnymi mediami. Zgodził się z propozycją radnego
i zapewnił o jej wykorzystaniu z uwagi na niewielkie koszty takich działań.

Przewodniczący  RM  złożył  za  pomocą  lokalnych  mediów  życzenia  noworoczne
wszystkim mieszkańcom miasta.
 

Ad.13. Zamknięcie Sesji

Po wyczerpaniu porządku obrad  Przewodniczący RM zamknął  III  Sesję Rady Miasta
Kamienna Góra w dniu 27 grudnia 2018 r.

Protokołował:
Arkadiusz Rymer

Przewodniczący Rady

   /-/ Janusz Jarosz
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